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Meditatie

Van nature zijn we niet anders dan andere 
mensen. En als we anders mogen worden, 
zal dat alleen maar zijn omdat God van 
eeuwigheid onderscheid gemaakt heeft 
daar, waar geen onderscheid was, en 
dat naar het vrije en soevereine van Zijn 
eeuwig welbehagen in Christus Jezus door 
de Heilige Geest. Tijdelijke, geestelijke en 
eeuwige straffen hebben wij ons waardig 
gemaakt, maar wat een eeuwig wonder als 
het niet rechterlijk maar Vaderlijk is, dat Hij 
ons wil kastijden tot ons nut en om ons te 
verootmoedigen.
De vernedering onder de Heere is geen 
vrucht van onze akker; o nee, het moet 
door Gods lieve Geest in onze harten 
gewerkt worden, als een vrucht van de 
vernedering van Christus. Hij heeft zich 
vernederd tot in de dood, ja, de dood des 
kruises. Hij heeft de beker van Gods gram-
schap aanvaard en die geledigd tot 
de laatste druppel, opdat Zijn volk 
de beker der verlossing zou mo-
gen opnemen en de Naam des 
Heeren aanroepen. Hij is met 
Zijn aangezicht ter aarde geval-
len in de hof van Gethsémané, 
om verzoening te doen als Borg 
over onze verharding en dat 
grote voorrecht te verwerven, 

dat wij in ons leven voor die allerhoogste 
Majesteit Gods met ons ganse hart mogen 
buigen. ’Waarlijk’ zoals we kunnen lezen 
in Jesaja 53, ’Hij heeft onze krankheden op 
Zich genomen, en onze smarten, die heeft 
Hij gedragen. Hij is om onze overtreding 
verwond, om onze ongerechtigheden is Hij 
verbrijzeld; de straf, die ons de vrede aan-
brengt, was op Hem, en door Zijn striemen 
is ons genezing geworden.’ 
Er zijn geen betere medicijnen dan door 
het geloof te mogen zien op die lijdende 
en bloedende Christus, Hij rechtvaardig 
voor de onrechtvaardigen, opdat Hij ons 
tot God zou brengen. Christus heeft de 
vloek weggenomen en de prikkel uit de 
dood verwijderd voor al Zijn volk. O, wie 
zal ooit de waarde van dat borgtochtelijke 
lijden kunnen uitspreken, waardoor ook 
wij gemeenschap mogen krijgen aan het 

lijden van Christus en Zijn dood 
gelijkvormig mogen worden. Als 

de druk van de neus bloed en 
de drukking van de melk boter 
mag voortbrengen, dan is dat 
niet anders dan een gunst van 
God. Waardig zijn we het niet, 
verdiend hebben we het ook 
niet, we hebben alles verbeurd 
en verzondigd.Ds. W.C. Lamain
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De minste bemoeienissen die de Heere 
nog met ons houdt, zijn onuitsprekelijk 
groot. O wat is het een onverdiende wel-

daad, als wij vernederd mogen worden on-
der de krachtige hand Gods; als wij nog uit-
gedreven mogen worden tot de troon der 

genade; als we nog lessen mogen leren, die 
ons wijs kunnen maken tot de zaligheid; 
als er nog vruchten voortgebracht mogen 
worden van geloof en bekering waardig, 
vruchten die tot lof, eer en verheerlijking 
van de Drieënige God mogen zijn; vruchten 
waardoor de zonden worden afgebroken, 
de satan wordt beschaamd en onze zielen 
worden verlost, gered en gezaligd.

Geen meerder goed, Heer, 
Gij mij geven meugt,
Dan dat Gij mij vernedert en maakt kleine.

(Psalm 119:3, Datheen)

De minste bemoeienissen 
die de Heere nog 

met ons houdt, zijn 
onuitsprekelijk groot.
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Voorwoord
Voor u ligt weer een nieuwe uitgave van ‘Een Vaste Koers’. Ook deze uitgave staat 
weer in het teken van het 50-jarig bestaan van onze gemeente. Wat is er in de 
afgelopen 50 jaar veel gebeurd. Een aantal dingen lezen we in deze mooi verzorgde 
uitgave.

Onze voorzitter van de GA wijst in zijn 
artikel op de ernst van de tijd. En zo is het 
ook, de tijd is bang en donker. Temidden 
van de (geestelijke) strijd wordt er gewe-
zen naar de enige Schuilplaats, de Heere 
Jezus alleen. Zo mediteerde ook wijlen 
ds. W.C. Lamain, waarvan er een mooie 
meditatie in deze uitgave is opgenomen. 
Hij spreekt nog nadat hij gestorven is.

Vanuit de Eerste Kamer is er een korte 
terugblik en een overdenking over 
het leven. Wat blijft het toch 
actueel, de bescherming van 
het ongeboren leven! Ook 
hierin heeft de SGP een zeer 
belangrijke taak. Niet alleen 
om beleid te maken, maar ook 
om te getuigen en te waarschu-
wen! Dat geldt niet alleen 
voor de bescherming van het 
(ongeboren) leven, maar ook 
op andere terreinen van het 

(maatschappelijk) leven. Ook binnen de 
partij zijn er zorgelijke ontwikkelingen 
waar te nemen als het gaat over de waar-
den en normen gestoeld op Gods Woord. 
Ook hierin moeten we Gods Woord laten 
spreken en ons bezinnen op de erfenis 
van de vaderen die ons is nagelaten.

Joan van Burg neemt ons mee naar het 
‘Deltaplan zoet water’. Wat een mooie lijn 
heeft hij hierin getrokken naar de Bijbel 
aan het begin van zijn betoog. Verder 
komen er een heel aantal artikelen over 
het 50-jarig bestaan aan bod. Interviews 
met oudgedienden, met nieuwkomers 
en anekdotes komen langs. De jongeren 
laten ons een kijkje nemen waar zij mee 
bezig zijn. Ook vindt u een artikel met 

daarin een korte samenvatting van 
de SGP-avond van 30 oktober. 

Ds. G.W.S. Mulder sprak over: 
‘De SGP als beginselpartij of 
gedoogpartij’. Verder zien we 
in de rubriek ‘Voor u gelezen’ 
hoe het in de begintijd was van 

de partij onder de leiding van 
ds. G.H. Kersten. 

Al met al, weer een mooie 
uitgave, het lezen waard!

Martin van Manen
Secretaris

PR-commissie

Niet alleen om beleid  
te maken, maar ook om  

te getuigen en te  
waarschuwen!
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Van de voorzitter
De afgelopen periode is Maarten Both geïnstalleerd als wethouder. Tonnie Bliek 
heeft plaatsgenomen in de raad. Binnenkort hopen we - bij gelegenheid - afscheid te 
nemen van oud-wethouder Jaap Sinke en de GA-bestuursleden Rinus van den Berge 
en Johan Meeuwsen.

In deze bijzondere tijdsomstandigheden 
wil ik Gods Woord laten spreken. 

Johannes op Patmos staat op het zand 
bij de zee en ziet een gezicht. ‘En de draak 
vergrimde op de vrouw, en ging heen om 
krijg te voeren tegen de overigen van haar 
zaad, die de geboden Gods bewaren, en de 
getuigenis van Jezus Christus hebben’  
(Openbaring 12:17).

De aloude strijd tussen het slangen- en 
vrouwenzaad wordt hier getekend. De 
satan (draak) weet dat zijn tijd bijna op is. 
Hij ontsteekt in verbittering, woede en 
razernij. 
Tegen wie? Er zijn twee 
kenmerken waarin de vrouw 
(Christen) openbaar komt. 
Eerst: zij dient God naar 
Zijn geboden, en niet naar 
menselijke inzettingen. 
Daarna: zij onderhoudt het 
getuigenis van Jezus, dat is 
(kanttekening), ‘hun zaligheid 

zocht zij alleen in de verdiensten van den 
enigen en volmaakten Zaligmaker Jezus, en 
niet in haar eigene, of van enig schepsel, 
volgens de leer en getuigenis van het heilige 
Evangelie.’
Waar heeft de Christen dan een 
schuilplaats? Zij vlucht op de 
vleugelen van het gebed onder de 
Middelaarsvleugelen van Christus. Zo 
kan geen aanslag haar tot de dood toe 
treffen. 

Om eens dieper over na te denken 
schrijft John Owen over deze strijd enkele 
woorden:
• Er zal altijd een tweevoudig zaad in de 

wereld zijn.
• Er zal altijd vijandschap zijn tussen deze 

twee zaden.
         •  Ieder zaad heeft een leidsman.

 •  De overwinning zal altijd zijn 
voor het zaad van de vrouw.

Kort gezegd: de satan weet 
dat hij de Christen niet meer 
kan beschadigen als zij Boven 
is. Nu neemt hij alle middelen 
waar om haar in de wereld te 
verdrukken. Hoe dan? 
Door verdrukkingen in 

John Dorst
voorzitter  

GA Reimerswaal

Waar heeft de Christen  
dan een schuilplaats?
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de vorm van belediging, beroving van 
goederen, gevangenschap, lastering en 
kwellingen in de geest. 
Pijnlijk en moedbenemend, toch nuttig: 

maar hij drijft de Christen naar haar 
Zaligmaker! Onder welk zaad ben ik / bent 
u getekend? En weet dit - schrijft Paulus aan 
Timotheüs - ‘dat in de laatste dagen ontstaan 
zullen zware tijden’ (2 Timothéüs 3:1).
Wij bevelen de SGP-voormannen, 
wethouder, fractie en u allen persoonlijk 
Gods genade toe in al uw werk staande in 
de frontlinie van de maatschappij.

Zo kan geen aanslag haar 
tot de dood toe treffen.
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HOEKMAN installatiebedrijf 
Valckenisseweg 34   -   Rilland   -   tel: 0113-551384 

mail: info@hkmn.nl   -   web: hkmn.nl/pellet 

Nu nog stillere pelletkachels! 

Nu met 

GRATIS 100 kg 
hoogwaardige 

houtpellets 

AL MEER DAN 4   JAAR!!!

Voor al uw: 
binnenschilderwerk | buitenschilderwerk

wandafwerking | beglazing

Meer weten? 
Bel 0113-551339

of kijk op
www.saman-schilders.nl

5

ben jij lokaal 
zichtbaar?

Heinkenszand  Dirksland 
Schouwersweg 9d Watertoren 51a 
4451 HS Heinkenszand 3247 CL  Dirksland 
+31 (0) 113-56 40 60 +31 (0) 187-60 96 58 

Cerfix is een ingenieursbureau met vestigingen in 
Heinkenszand  en  Dirksland. Cerfix levert advies, 
ontwerp, berekeningen en tekeningen voor   allerlei   
bouwkundige   en civiele constructies zoals:  
Funderingen, houtconstructies, staalconstructies 
en betonconstructies 
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Uit de gemeenteraad
Over onze fruitteelt en arbeidsmigranten

In de besluitraad van 17 december 2019 kon het herziene huisvestingsbeleid ar-
beidsmigranten, nadat het in de loop van 2019 in meerdere vergaderingen aan de 
orde was geweest, worden vastgesteld. Dit is een onderwerp waarbij onze fruit-
telers nauw betrokken zijn, wat ook zichtbaar was door hun aanwezigheid tijdens 
de verschillende vergaderingen, waarbij zij ook meermalen gebruik maakten van 
de mogelijkheid om de gemeenteraad toe te spreken. Ook onze fractie volgt dit on-
derwerp op de voet; de SGP is immers vanouds een partij met ruime aandacht voor 
onze agrariërs en hun belangen. Verder is de fruitteelt een sector met een lange ge-
schiedenis in het Zeeuwse en daar zijn we zuinig op. Voor ik inga op het verloop van 
de genoemde vergaderingen, eerst een korte, historische terugblik.

Oude papieren
Als we ons verdiepen in de geschiedenis 
van de Zeeuwse fruitteelt1 dan komen we 
erachter dat deze sector al eeuwenlang 
een plaats heeft in onze provincie, vooral 
ook op Zuid-Beveland. Zo werd er in Goes 
reeds in de vijftiende eeuw op dinsdag 
fruit verkocht op de appelmarkt. Daarnaast 
is bekend dat ook in andere Zeeuwse 
steden, waaronder de toenmalige stad 
Reimerswaal, in de vijftiende en zestiende 
eeuw sprake was van fruitteelt en 
fruithandel van enige omvang. 
De fruitteelt in Zeeland heeft 
dus oude papieren. Naast o.a. 
pruimen, noten en kersen, was 
er ook toen al sprake van de 
teelt van appels en peren.
Door de jaren en eeuwen heen 
was er sprake van toename 
van het fruitareaal in onze 

provincie. Zo nam tussen 1904 en 1946 
de oppervlakte fruit in Zeeland toe van 
1.400 tot 4.400 hectare. Met de oprichting 
van veilingen, in Goes in 1904 (tijdens de 
Eerste Wereldoorlog volgden Kapelle en 
Krabbendijke), kwam er meer aandacht 
voor de kwaliteit van de producten; ook de 
oprichting van proeftuinen (in onze regio 
in 1901 te Wilhelminadorp) leverde een 
bijdrage aan de kwaliteitsverbetering. 
In de winter van 1916-1917 werd in 

Krabbendijke een veilingvereniging 
opgericht, aanvankelijk onder de 

naam ‘Eendracht maakt macht’ 
en later onder de naam K.E.O. 
(Krabbendijke en omstreken). 
Aanvankelijk werden daar 
vooral uien, lamsoren, 
zachtfruit en groenten 
verhandeld. Kort na de 
Tweede Wereldoorlog kwam 

Ad Meeuwsen
Raadslid
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het hardfruit flink opzetten en werden 
de andere teelten verdrongen. Dit geeft 
aan dat er op het grondgebied van het 
huidige Reimerswaal sprake was van een 
aanzienlijke omvang van fruitareaal. 
De bestuursleden van de veiling waren 
afkomstig uit Krabbendijke, Kruiningen, 
Rilland en Waarde.2 Rond 1969 beheerden 

de 280 leden van Veiling K.E.O. ongeveer 
850 hectare met hardfruit, waarvan zo’n 
65% appels en 35% peren. 

Werk aan de winkel
De uitbouw van het fruitareaal 
betekende werk aan de winkel en 
veel jonge schoolverlaters vonden 
werk in de boomgaarden en bij 
aanverwante bedrijven. In de decennia 
na de Tweede Wereldoorlog werden 
zij ’s avonds geschoold op o.a. de 
middenstandscursussen van het door P. 
Kuijt opgerichte Instituut Zeelandia (later 
De Driestar) en op fruitteeltcursussen van 
de Commissie Agrarisch Vakonderwijs 
uit Goes, die in het Cultureel Centrum 
te Krabbendijke gedurende de 
wintermaanden o.a. snoei- en aanverwante 
cursussen verzorgde. 
Naast een eigen veiling kende 
Krabbendijke ook andere agrarische 
afzetbedrijven, zoals een conservenfabriek 

Zo nam tussen 1904 en 
1946 de oppervlakte fruit in 
Zeeland toe van 1.400 tot 

4.400 hectare.
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met de naam ‘De Zeeuw’ van eigenaar 
Adriaan Weststrate, onder ons ook 
bekend als medeoprichter van de SGP; 
tevens enkele jaren raadslid namens onze 
partij in de gemeente Krabbendijke. Zijn 
zoon startte rond 1960 in Krabbendijke 
een chipsfabriek, genaamd ‘Fritura’. 
Deze fabriek bestond tot 1974 en leeft 
na overname nog voort onder de naam 
‘Croky’. De fabriek vertrok, maar het 
verkoopkantoor bleef nog tot 1988 
gevestigd aan de Morlodestraat, op de 
locatie van de oude Julianaschool. 
Veel landbouwbedrijven plantten een 
deel van hun grond in met fruitbomen en 

dachten een graantje mee te pikken van de 
succesvolle fruitteelt. Het tegendeel werd 
echter bereikt en eind jaren 1960 was er 
zelfs sprake van overproductie en werd 
het begrip ‘rooipremie’ geïntroduceerd. 
Van de genoemde 850 hectare rond de 
Krabbendijkse veiling K.E.O. werd zo´n 
20 à 25% aangemeld voor de rooipremie; 
met name de grotere boeren beëindigden 
hun activiteiten in de fruitteelt. Als gevolg 
van deze krimp werd een fusie van de 
Zeeuwse veilingen een steeds terugkerend 
bespreekpunt, met als uiteindelijk resultaat 
dat nu alle veilingen uit Zeeland verdwenen 
zijn.
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Veranderende tijden
Vaste werknemers kwamen in de agrarische 
sector en ook in de fruitteelt steeds minder 
voor. Ook hier zette de mechanisatie zich 
door. Een Reimerswaals bedrijf als Burg 
Machinefabriek is groot geworden door het 
bedenken van machinale oplossingen voor 
het handwerk in de fruitteelt. 
Er veranderde veel in de fruitteelt, maar 
met name het plukken bleef handwerk. 
Door de gewijzigde arbeidsmarkt werd het 
door de jaren heen steeds moeilijker om 
geschikte arbeidskrachten te vinden om het 
fruit te oogsten.
Tot eind jaren tachtig de eerste scheuren 
ontstonden in het IJzeren Gordijn en in 
1989 de Berlijnse muur viel, waarna Polen 
in 2004 toetrad tot de Europese Unie. De 
Polen wilden en konden werken en kwamen 
in vrij groten getale naar Nederland om hier 
behulpzaam te zijn met seizoensgebonden 
agrarische werkzaamheden, dus ook bij 
het oogsten van fruit. Ook in Reimerswaal 
raakten zij aan het werk en zijn zij inmiddels 
niet meer weg te denken. 
Polen en later ook andere Oost-Europeanen 
traden toe tot de arbeidsmarkt, maar 
moesten uiteraard ook gehuisvest worden.

Huisvesting arbeidsmigranten
Hiermee zijn we terug bij het onderwerp 
van meerdere raadsvergaderingen, 
namelijk het huisvestingsbeleid voor 
arbeidsmigranten. Als inwoners van 
een land dat behoort tot de Europese 
Unie hebben Polen en ook andere Oost-
Europeanen vrije toegang tot de volledige 

interne markt. Als zij zich in laten schrijven 
in het bevolkingsregister, hebben zij 
tevens vrije toegang tot de woningmarkt 
en kunnen zij een woning kopen of huren. 
Over hen gaat het in dit artikel niet.
Zij die hier slechts kort verblijven voor 
bijvoorbeeld de fruitoogst, laten zich 
als regel niet inschrijven en hebben 
die vrije toegang tot de woningmarkt 
dus niet. Over deze mensen gaat het 
en voor hen moet huisvesting geregeld 
worden. Meestal wordt dit door de 
bedrijven zelf georganiseerd, soms in een 
bedrijfspand, vaak in kampeermiddelen, 
zoals stacaravans. Voor de inpandige 
huisvesting bestaat al langere tijd een 
landelijk erkend keurmerk van de Stichting 
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Normering Flexwonen (SNF). Voor de 
huisvesting in kampeermiddelen, zoals 
stacaravans, bestond tot voor kort geen 
landelijk keurmerk. In de loop van 2019 
kwam hierin verandering, toen het 
Agrarisch Keurmerk Flexwonen (AKF) werd 
erkend.3 Voor fruittelers biedt deelname 
aan dit keurmerk – na een goedkeurende 
audit - de ruimte om verschuldigde 
huisvestingskosten te verrekenen met 
het salaris. In de huidige situatie mag 
dat niet; nu moet eerst het salaris 
uitbetaald worden en vervolgens moet 
de ondernemer de huisvestingskosten 
weer afzonderlijk zien te innen bij de 
arbeidsmigranten. 
In het herziene beleid was met het 
nieuwe initiatief (AKF) nog geen rekening 
gehouden. Door een fruitteler uit onze 
gemeente werd een zienswijze ingediend 
met het verzoek om dit AKF-keurmerk te 
erkennen als volwaardig alternatief voor 
de op dat moment in het beleid vereiste 
Focwa-keuring. Het college stelde aan de 
raad voor om negatief op deze zienswijze te 
reageren.

Amendement SGP
Als het gaat over de uitgangspunten van 
het huisvestingsbeleid, zoals kwaliteit, 
hygiëne en (brand)veiligheid is er sprake 
van vrij brede overeenstemming; over de 
uitwerking en toepassing in de praktijk 
gaan de wegen wel eens uiteen. Als SGP 
zijn wij voorstander van huisvesting van 
arbeidsmigranten bij de bedrijven. Binnen 
het bestek van dit artikel kunnen wij lang 

niet volledig zijn, maar om meerdere 
redenen heeft dat onze voorkeur; de 
ondernemers houden zelf toezicht en het 
voorkomt overlast in de kernen. 
Als SGP vinden we in het algemeen 

dat particulier initiatief en 
verantwoordelijkheidsbesef van 
ondernemers gestimuleerd moet worden. 
Verder zijn wij van mening, dat de overheid 
een regulerende, beschermende en 
controlerende taak heeft op het gebied 
van de arbeidsomstandigheden.4 In onze 
visie past het nieuwe AKF-keurmerk bijna 
naadloos binnen deze kaders en daarom 
hebben we als fractie sterk aangedrongen 
op erkenning hiervan en dit onderstreept 
met het opstellen van een amendement 
op het collegevoorstel.5 Verder is het van 
belang dat bij het AKF-keurmerk zowel 
werkgevers- als werknemersorganisaties 
betrokken zijn. De gemeenteraad schaarde 
zich unaniem achter ons voorstel, maar 
door het college werd het aanvankelijk 
niet erg welwillend benaderd. De 
beraadslagingen werden op verzoek van 
het college zelfs een keer opgeschort. 
Uiteindelijk maakte het college een draai 
van 180 graden en werd het voorstel toch 
aangepast. Het SGP-amendement bleek 

Als SGP zijn wij  
voorstander van  

huisvesting van arbeids- 
migranten bij de bedrijven.
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volledig in het nieuwe beleid verwerkt 
te zijn en was daarmee overbodig. Het 
aangepaste beleid werd unaniem door de 
raad vastgesteld. Een resultaat waarmee we 
vanzelfsprekend blij waren.

Hoe verder?
Wij hebben het huisvestingsbeleid 
meermalen ‘beleid in ontwikkeling’ 
genoemd. Er kunnen nog wel wat 
aandachts- en knelpunten genoemd 
worden en het onderwerp zal D.V. nog 
meermalen ter sprake komen. 
Verder hebben we erop aangedrongen 
om er, in goed overleg met de betrokken 
ondernemers, nu echt mee aan de slag 
te gaan en ook om het beleid na een 
jaar te evalueren; het college heeft dat 
ook toegezegd en gaat voor dit nieuwe 
beleid ook draagvlak zoeken bij de andere 
gemeenten in de regio om zoveel mogelijk 

te komen tot uniform beleid. 
De sector hebben we gewezen op het 
belang van goede belangenbehartiging. Als 
fractie hopen we de vinger aan de pols te 
houden. Uw vragen en opmerkingen zijn 
altijd welkom!

1. J.P. de Jonge, ‘Van Hoogstammen en Land en Heren van 

Stand’, geschiedenis van de fruitteelt op Zuid-Beveland. 

Uitgegeven door Heemkundige Kring de Bevelanden en 

Stichting Vrienden van het Fruitteeltmuseum (2010). De 

in dit artikel genoemde historische gegevens zijn vooral 

aan dit en het hierna genoemde boek ontleend.

2. Enkele jaren later verscheen eveneens van J.P. de Jonge 

het boek ‘Door Eendracht Bloeiend’, over fruitteelt en 

de veilingen in Zeeland (2013). Eveneens een uitgave 

van Heemkundige Kring de Bevelanden en Stichting 

Vrienden van het Fruitteeltmuseum.

3. Zie voor informatie over het Agrarisch Keurmerk 

Flexwonen (AKF): https://werkgeverslijn.nl/flexwonen/

4. Vergelijk artikel 23 en 24 van het SGP 

beginselprogramma. Staatkundig Gereformeerde Partij, 

’s-Gravenhage (1996).

5. Het amendement is te raadplegen via: https://

reimerswaal.sgp.nl/actueel



18

• Administratieve diensten

• Salarisverwerking

• Fiscale aangiften

• Adviezen

Laat uw belasting
    geen belasting voor uw 
bedrijf worden

Baaij Belastingadviseurs B.V.
Marijkelaan 11
4401 GE Yerseke

 0113 57 26 20
 info@baaij.nu
 www.baaij.nu

• Administratieve diensten

• Salarisverwerking

• Fiscale aangiften

• Adviezen

Laat uw belasting
    geen belasting voor uw 
bedrijf worden

Baaij Belastingadviseurs B.V.
Marijkelaan 11
4401 GE Yerseke

 0113 57 26 20
 info@baaij.nu
 www.baaij.nu

• Administratieve diensten

• Salarisverwerking

• Fiscale aangiften

• Adviezen

Laat uw belasting
    geen belasting voor uw 
bedrijf worden

Baaij Belastingadviseurs B.V.
Marijkelaan 11
4401 GE Yerseke

 0113 57 26 20
 info@baaij.nu
 www.baaij.nu

• Administratieve diensten

• Salarisverwerking

• Fiscale aangiften

• Adviezen

Laat uw belasting
    geen belasting voor uw 
bedrijf worden

Baaij Belastingadviseurs B.V.
Marijkelaan 11
4401 GE Yerseke

 0113 57 26 20
 info@baaij.nu
 www.baaij.nu

Industriële automatisering www.tsg.nl

TSG is een modern, energiek en 
toonaangevend elektrotechnisch 
installatiebedrijf met 40 jaar ervaring 
in de industriële automatisering.

Thuis in
- mosselverwerkende industrie
- koel- en vriestechniek
- agf sector
- machinebouw

Professionals in
- panelenbouw
- machinebesturing
- softwareontwikkeling
- proces automatisering
- droog- en bewaartechniek
- elektrotechnische installaties

Techno Service ’s-Gravenpolder B.V.
Schoorkenszandweg 17A  
4431 NC ‘s-Gravenpolder 
+31 (0)113 312020 | info@tsg.nl

jaar
professionals
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Nieuwe wethouder
In de raadsvergadering van 14 april j.l. is wethouder Jaap Sinke opgevolgd door 
Maarten Both. Hoewel we hem al wel kennen als raadslid/fractievoorzitter vanaf de 
verkiezingen in 2018, vonden we het toch goed om nader kennis met hem te maken. 

Kunt u iets over uzelf vertellen?
In 1974 ben ik geboren in Bodegraven. Na 
ons trouwen zijn we in Krimpen aan de Lek 
gaan wonen. Daar heb ik ruim acht jaar in 
de gemeenteraad van Nederlek gezeten. 
Na mijn diensttijd (waarin ik overigens mijn 
eerste kennismaking met Reimerswaal 
had) heb ik acht jaar in het bedrijfsleven 

gewerkt, o.a. bij een machinefabriek als 
werkvoorbereider/projectleider. In 2003 
ben ik als zij-instromer in het onderwijs 
gaan werken. Tot 2010 op het Driestar 
College in Gouda, vanaf 2010 op het Calvijn 
College Kerkpolder. Sinds 2010 woon 
ik met mijn vrouw en kinderen in 
Kruiningen. Onze oudste van vijf 
kinderen is 20 jaar, de jongste 7.

Wanneer kreeg u interesse 
in de politiek?
Dat was toen ik een jaar 
of 16 was. De lessen 
maatschappijleer op school 
vond ik erg interessant en 

in die tijd ging ik ook weleens bij een 
raadsvergadering kijken. Het toenmalige 
SGP-raadslid in Bodegraven (Ton van 
der Schans) viel dat op en vroeg me om 
eens langs te komen. Hij stimuleerde me 
door bepaalde zaken die op dat moment 
speelden in Bodegraven met mij te 
bespreken. Een goede manier om jongeren 
enthousiast te maken voor de politiek!

Welke portefeuille heeft u als 
wethouder?
Kort samengevat is dat ruimtelijke 
ordening (RO) en openbare werken of 
gemeentewerken (GW). Daar valt best 
veel onder zoals verkeer en gemeentelijke 
wegen, havens, bouwgrond en erfpacht, 
openbaar groen, riolering, afval, 
begraafplaatsen, dorpsvernieuwing en 
volkshuisvesting.

Hoe ervaart u het na de eerste 6 
maanden?

Het is een bijzondere periode 
waarin ik gestart ben. Op 14 
april ben ik beëdigd. Dat was 
midden in de eerste golf van 
Covid-19. De eerste weken heb 
ik mijn werk vooral achter een 
scherm gedaan. Best lastig 
om als nieuwe wethouder in 

Rinus van den Berge
Redactie

Sinds 2010 woon ik  
met mijn vrouw en  

kinderen in Kruiningen
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digitale vergaderingen kennis te moeten 
maken met collega-bestuurders en 
medewerkers. 
In het gemeentehuis heb ik me gelijk erg 
welkom gevoeld. Er zit veel deskundigheid 
bij de ambtenaren en ik heb alle steun 
ervaren om me te helpen de dossiers zo 
snel mogelijk eigen te maken. Er wordt 
vanaf dag één verwacht dat je richting 
geeft. Dat is mooi en zo hoort het ook, 
maar het dwingt je wel om direct te weten 

waarover je praat. Veel lezen dus en dat is 
best een klus. Maar ik heb het tot op heden 
prima naar m’n zin!

Hoe is de samenwerking binnen 
het college van Burgemeester en 
Wethouders?
Ook binnen het college heb ik me direct 
welkom gevoeld. Halverwege instappen 
is natuurlijk best lastig. De zittende 
collegeleden zijn natuurlijk al twee 
jaar ‘onderweg’ met elkaar. Maar de 
samenwerking is goed en er is vertrouwen.

Hoe is de samenwerking met de 
gemeenteraad?
Het is wel apart om ineens aan de andere 
kant van de tafel te zitten. Een voordeel is 
dat ik alle raadsleden redelijk goed ken. 
Je hoeft als persoon niet aan elkaar te 
wennen. Wel is het schakelen omdat je nu 
een andere rol hebt. Maar ik ervaar ook de 
samenwerking met de gemeenteraad als 
goed.

Wat is uw visie voor de gemeente 
Reimerswaal?
Die visie is niet veranderd nu ik wethouder 
ben. De gemeente is er voor de inwoners 
en niet andersom. Ik sta voor een kleine 
overheid waarin ruimte is voor initiatief van 
inwoners en bedrijven. Als overheid moet je 
denken in kansen en niet in bedreigingen. 
Dat laat overigens onverlet dat we ons aan 
de beleidsregels moeten houden en dan is 
niet alles mogelijk. Belangrijk is dan wel dat 
je duidelijk bent in je communicatie. 
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Hoe ziet u de rol van de gemeente wat 
betreft de werkgelegenheid, bedrijven 
en woningbouw?
Werkgelegenheid is belangrijk voor een 
gemeente. In Reimerswaal hebben we 
mooie bedrijven waar veel lokale mensen 
werken. Als gemeente moeten we goede 
voorwaarden scheppen voor die bedrijven. 
Zoals ik al aangaf moet je meedenken 
in wat mogelijk is. Daarnaast moet je als 
overheid ook nadenken wat wenselijk is. 
We dienen het algemeen belang. Maar dat 
algemeen belang is zeker ook gediend bij 
een sterk bedrijfsleven.
Woningbouw is een belangrijke taak 
voor de gemeente om te organiseren en 
te faciliteren. De kunst is om de goede 
woningen op de goede plek te bouwen. 
Het is voor zowel ouderen als jongeren 
soms moeilijk om geschikte woonruimte te 
vinden in het eigen dorp, ook de kleinere 
dorpen. Daar wil ik me voor inzetten. 

Welke doelen wilt u halen in uw eerste 
termijnperiode?
In 2018 heeft de SGP samen met de andere 
partijen een coalitieakkoord gesloten. 
Dat blijft ons spoorboekje, ook voor de 
komende twee jaar. Ik ben nauw betrokken 
geweest bij de totstandkoming van dit 
akkoord. Nu mag ik er als wethouder verder 

mee aan de slag. Belangrijk speerpunt 
binnen mijn portefeuille is, zoals gezegd, de 
woningbouw. 

Hoe is uw visie als wethouder op 
christelijke normen en waarden? 
Ik probeer politiek te bedrijven vanuit de 
overtuiging dat de boodschap vanuit Gods 
Woord goed is voor iedereen. Niet dat 

dit bij elk voorstel of elke bespreking aan 
de orde komt, maar het is wel de basis 
waaruit we als SGP’er politiek bedrijven. Je 
merkt dat de maatschappij steeds minder 
begrijpt van de christelijke waarden en 
normen waar wij voor staan. Dat kunnen 
we constateren, maar in mijn beleving 
moeten we daar echt wat mee. We hebben 
de neiging om erg in onszelf gekeerd te zijn 
als refo’s. Naar mijn overtuiging kunnen 
we daarin nog wel een slag maken. Daar 
zijn overigens ook wel mooie voorbeelden 
van. Denk aan de acties van diverse kerken 
om (eenzame) mensen te helpen tijdens 
Covid-19. 

In Reimerswaal hebben we 
mooie bedrijven waar veel 

lokale mensen werken 
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Van de wethouder
In mijn eerste ‘Van de wethouder’ heb ik de behoefte om iets te schrijven over mijn 
gewaardeerde voorganger Jaap Sinke. Hij heeft de afgelopen veertien jaar zijn werk 
als wethouder op een integere, principiële, rustige maar ook besliste wijze gedaan. 
Eigenschappen die belangrijk zijn omdat je in de politiek vaak te maken hebt met 
onverwachte wendingen en moeilijke afwegingen, al dan niet ingegeven door de 
waan van de dag. Jaap liet zichzelf niet van de wijs brengen en hield koers. Een Vaste 
Koers! Vanaf deze plaats wil ik Jaap (nogmaals) bedanken dat hij zijn krachten heeft 
gegeven aan het besturen van de gemeente Reimerswaal. Hij was de afgelopen 
veertien jaar de constante factor in het college bij alle wisselingen van wethouders 
en burgemeesters. Ik wens hem, samen met zijn vrouw, van harte Gods zegen toe 
voor de toekomst!

In dit artikel zal ik, zonder volledig te 
kunnen zijn, iets schrijven over een aantal 
onderwerpen die me de afgelopen tijd 
hebben beziggehouden. 

Financiële zorgen
De financiële situatie van Reimerswaal 
is helaas niet goed. Dat is overigens bij 
veel gemeenten het geval, maar dat 
is een schrale troost. Door oplopende 
kosten in vooral de jeugdzorg en WMO 
staat de begroting onder druk. Er moet 
wat gebeuren. De eerste onderzoeken 
en voorstellen zijn besproken en we 
hopen dat die effect hebben. 
Gaan we dan rücksichtslos 
bezuinigen op hulp voor jeugd 
en ouderen? Nee, zeker niet! 
We willen zaken slimmer 
organiseren en kritisch kijken 
of alle hulp die geleverd 
wordt wel noodzakelijk is. Op 
deze manier willen we ervoor 

zorgen dat we de noodzakelijke hulp 
kunnen blijven leveren aan hen die het 
echt nodig hebben. 

Ontsluitingsweg Yerseke
De afgelopen tijd is er veel gesproken 
en geschreven over de ontsluitingsweg 
van en naar Yerseke. Dit dossier vroeg 
het afgelopen half jaar vrijwel wekelijks 
de aandacht. Moeten we blijven pleiten 
voor het poldertracé vanaf de Aldi naar 
de Olzendepolder? Of is verbreding van 
het huidige tracé van de Zanddijk met een 

rotonde bij de Olzendedijk richting het 
bedrijventerrein ook een optie? 

De discussie daarover is nogal 
verhard en de manier waarop 
dat naar buiten komt verdient 
niet de schoonheidsprijs. Meer 
zal ik daar maar niet over 
schrijven.
Het uitgangspunt voor het 
college is altijd geweest: een 

Maarten Both
Wethouder
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veilige weg die ook toekomstbestendig is. 
De vier varianten die de afgelopen twee 
jaar zijn onderzocht voldoen allemaal aan 
die criteria. Het is wel erg makkelijk om een 
duurdere variant te bepleiten (of zelfs te 
eisen) terwijl je er zelf niet of nauwelijks aan 
meebetaalt. De provincie betaalt de weg 
en het poldertracé kost ca. zestien miljoen 
meer dan verbreding van de Zanddijk. Een 
bedrag waarvoor bij de provincie geen 
budget is. Star vasthouden aan iets wat niet 
haalbaar is, is niet verstandig. Bovendien 
loop je het risico dat er dan helemaal 
geen weg aangelegd wordt. Dat is wel het 
slechtste scenario voor Yerseke! We zijn blij 
dat de provincie veel geld wil investeren 
om de onveilige verkeerssituatie op de 
Zanddijk/Molendijk definitief op te lossen. 

Biovergister bij Bath
Ook dit dossier loopt al geruime tijd. Jaap 
Sinke schreef in het voorjaarsnummer van 
EVK dat hij ‘voorzichtig positief’ was dat de 
biovergister niet in de Eerste Bathpolder 
zou komen. 
Op dat moment was ook een alternatieve 
locatie in beeld, de rioolwaterzuivering 
naast de Bathsebrug. Inmiddels zijn 
we zover dat er op beide locaties geen 
biovergister komt. 
De eigenaar van de grond in de Eerste 
Bathpolder (ASR) heeft aangegeven toch 
geen biovergister toe te staan op haar 
grond, maar zonnepanelen. De andere 
locatie bij de Bathsebrug is door de 
gemeenteraad terzijde geschoven. Het 
gevolg is dat de initiatiefnemer (Engie) 
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geen locatie heeft om een biovergister te 
bouwen. Conclusie: een biovergister in 
Reimerswaal gaat er niet komen. 

Woningbouw
We zijn blij dat de gemeenteraad het 
bestemmingsplan voor Rozeboom fase 
4 heeft vastgesteld. Er is al langere tijd 
behoefte aan woningen in Krabbendijke. 
Rozeboom 4 wordt een wijk met 
29 woningen waarin plaats is voor 
verschillende woningtypen. Vrijstaande 
woningen, twee onder één kapwoningen 
en wat grotere rijwoningen. De verwachting 

is dat in het tweede kwartaal van 2021 de 
grond uitgegeven zal worden.
In Krabbendijke speelt ook nog iets 
anders: het al dan niet uitplaatsen van 
de voetbalvelden naar de Westelijke 

Parallelweg of Schapendijk. De discussie 
hierover is nog niet afgerond. Uitplaatsen 
zou veel kansen bieden voor het dorp 
Krabbendijke, maar de financiële 
mogelijkheden zijn beperkt.
In Yerseke gaan binnenkort de bouwkavels 
van Steehof 3 in de verkoop. Als de huizen 
daar gebouwd zijn, is de wijk Steehof ook 
echt afgerond. Ook vanuit andere kernen 
krijgen we vragen over mogelijkheden om 
grond uit te geven voor nieuwbouw. Als 
college staan we op het standpunt dat ook 
de kleinere kernen niet ‘op slot’ mogen. 
Wel is het lastiger om in kleine kernen 
uitbreidingen te realiseren, zeker als er 
nog locaties voor inbreiding (open plekken 
binnen bestaande wijken) beschikbaar zijn. 

Tenslotte
Ik heb u een klein inkijkje proberen te geven 
in de zaken waar ik zoal mee bezig ben. 
Mocht u vragen of opmerkingen hebben 
over bovenstaande of andere zaken, neem 
dan gerust contact op!

m.both@reimerswaal.nl

Er is al langere tijd  
behoefte aan woningen 

in Krabbendijke.
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Uit de Provinciale Staten
Deltaplan Zoetwater

‘Maar zo wie gedronken zal hebben van het water, dat Ik hem geven zal, dien zal in 
eeuwigheid niet dorsten; maar het water, dat Ik hem zal geven, zal in hem worden 
een fontein van water, springende tot in het eeuwige leven’ (Joh. 4:14). Dit is wat de 
Heere Jezus sprak tot de Samaritaanse vrouw bij de waterput. 
Zo begon ik mijn bijdrage namens de SGP-fractie in de Provinciale Statenvergadering 
van afgelopen vrijdag 25 september. De Statenvergadering waarin de definitiefase 
van het Deltaplan Zoetwater van de Provincie Zeeland is afgerond en vastgesteld. 

Toeval bestaat niet
Er gebeuren wel dingen bij geval. En zo 
ook deze inleiding. In de fractievergadering 
voorafgaand aan deze Statenvergadering 
las een fractielid Johannes 4. En hij had er 
niet bij stilgestaan dat dezelfde week, op 
vrijdag, het Deltaplan Zoetwater behandeld 
zou worden. Ik wel. Al luisterend viel mij 
deze tekst op. En ik had geen idee wat 
ik er mee kon in de Statenvergadering. 
Totdat op vrijdag de spreker voor mij, een 
PvdA statenlid, afsloot met de woorden: 
‘water geeft leven’. En ik kon er naadloos 
bij aansluiten met de tekst uit Johannes 
4:14. 

Niets gebeurd bij geval
En in de vijf minuten 
spreektijd die ik had – in de 
Statenvergaderingen gelden 
strenge spreektijden – heb ik 
nog diverse aandachtspunten 
aangegeven voor de 
uitwerking van het Deltaplan 
Zoetwater. Wilt u de bijdrage 

van de SGP teruglezen? Kijk dan op https://
zeeland.sgp.nl/actueel.
In het kort even wat uitleg over het 
Deltaplan Zoetwater. De afgelopen tijd 

– sinds een aangenomen motie van o.a. 
de SGP-fractie in 2018 - is er door 

verschillende Zeeuwse overheden 
hard gewerkt aan een Deltaplan 

Zoetwater. Het plan gaat nu 
dus over in de onderzoeks- 
en planvormingsfase. De 
SGP-Statenfractie vindt het 
belangrijk dat burgers en 
ondernemers op de hoogte 
worden gebracht over de 
betekenis hiervan, dat zij 
weten waar ze met hun vragen 

Joan van Burg
Fractievoorzitter 

Statenfractie  
SGP Zeeland 

Totdat op vrijdag de spreker 
voor mij, een PvdA staten-

lid, afsloot met de woorden: 
‘water geeft leven’.
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en opmerkingen terecht kunnen en dat de 
gedeputeerde op korte termijn aan de slag 
gaat met de meest praktische oplossingen.
Het Deltaplan Zoetwater moet ervoor 
zorgen dat Zeeland in 2050 nog steeds 
over voldoende zoetwater beschikt voor 
landbouw en natuur. Afgelopen jaren 
hebben we gezien dat tijdens droge zomers 
de landbouw en natuur zoetwater tekort 
komen. We hebben in heel Zeeland ervaren 
dat we genoeg water krijgen uit de hemel, 
maar dat we er heel goed in geworden zijn 
dit weer zo snel mogelijk kwijt te raken. En 
vervolgens gaan landbouwers op zoek naar 
zoetwater, grondwater. Met als gevolg in 
Zeeland veel meer (vele tientallen meer) 
grondwateronttrekkingen dan enkele 
jaren geleden. Iedereen voelt aan dat dit 
(grote) gevolgen gaat hebben voor de 
grondwaterspiegel. 
Onderdeel van het Deltaplan is een 
kansenkaart. Op deze kaart staat voor heel 
Zeeland aangegeven welke mogelijkheden 
er liggen om extra zoetwater aan te 
voeren of vast te houden. Waarbij 

we uiteraard moeten blijven opletten 
dat we bij overvloedige regenval wel 
bergingscapaciteit hebben om te zorgen 

dat land niet (langdurig) onder water 
komt te staan. En het moeilijke is dat er in 
Zeeland eigenlijk geen standaard oplossing 
is. Zeeland is heel verschillend qua 
grondopbouw, topografie en grondgebruik 
(type landbouw, fruitteelt, natuur). 
Is er dan nog niets gedaan afgelopen 
jaren? Zeker wel. Er zijn op verschillende 
plaatsen in Zeeland al meerjarige 
proeven gedaan met water vasthouden 
in sloten (lokaal peilbeheer door boeren 
en grondgebruikers), waterinfiltratie in 
zandlagen (kreekruggen) in de bodem wat 
er later weer uitgepompt kan worden, 
irrigatiebevloeiing zodat er veel minder 
water verdampt dan bij sproeien en nog 
veel meer manieren. Ook is er in 2015 
met een helicopter over heel Zeeland 
gevlogen met een ‘sigaar’ eronder, een 
meetinstrument waarmee het zoutgehalte 
(mate van verzilting) in heel Zeeland in kaart 
is gebracht als een soort van nul-meting. 
In de komende jaren zal onderzocht 
worden waar de resultaten van deze al 
opgedane kennis en ervaring nog meer 
toegepast kunnen worden in Zeeland. 
En daarbij zullen ook kosten in beeld 
worden gebracht en wie dat dan moet 
betalen. Als SGP-fractie vinden wij dat de 
Zeeuwse overheden daar zeker aan moeten 
bijdragen. 

Wat betekent het voor Reimerswaal?
In de vorige eeuw waren er al plannen om 
vanuit het Volkerak-Zoommeer zoetwater 
Zeeland in te brengen. Tot aan Walcheren 
toe. Het is uiteindelijk niet verder gekomen 

Afgelopen jaren hebben 
we gezien dat tijdens droge 

zomers de landbouw en 
natuur zoetwater tekort 

komen.
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als de Reigersbergse polder. Maar het kan 
wel weer verder Zeeland - in ieder geval 
Reimerswaal - ingebracht worden. Eerder 
dit jaar hebben meerdere fractieleden 

van ons, waaronder ikzelf, met boeren 
gesproken (o.a. tijdens bijeenkomsten bij 
Limagrain) en meegedacht met plannen 
hiervoor. Ook het Waterschap is betrokken. 
Wij hebben goede hoop dat hier binnen 

enkele jaren mooie stappen gemaakt gaan 
worden. Afgelopen zomer hebben we al een 
kleine stap gezien, toen zoetwater vanuit 
de Reigersbergsche polder naastliggende 
polders is ingelaten. 
Ook aan meer bassins op land, te vullen 
in tijden dat de landbouwwaterleiding 
niet veel gebruikt wordt, is onderdeel van 
studie. 

Dit dossier volgen, en SGP Zeeland in 
het algemeen? 
* http://zeeland.sgp.nl
* facebook + twitter + instagram: SGP 

Zeeland
* https://www.zeeland.nl/water/zeeuws-

deltaplan-zoet-water

Wij hebben goede hoop dat 
hier binnen enkele jaren 
mooie stappen gemaakt 

gaan worden. 
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Uit de Eerste Kamer
Léven brengen in de samenleving

De SGP is een politieke partij. Zij laat een Bijbelse boodschap horen aan 
het Binnenhof, in gemeente- en provinciehuizen. Maar de SGP schuwt ook 
maatschappelijke actie niet. Denk aan acties tégen SecondLove, maar ook aan de 
inzet vóór de Week van het Leven.

De pro-lifebeweging groeit en de pro-
abortusbeweging wordt zenuwachtig. Dat 
is goed nieuws, want de bescherming van 
het ongeboren leven schiet tekort. Dit leven 
verdient beter. Onze Schepper schenkt het 
leven. God kent ons al voor de geboorte 
(Ps. 139:13-16, Jer. 1:5). Abortus is een 
maatschappelijk kwaad en gaat tegen de 
natuur in. Om Nederland hier bewuster 
van te maken, werd van 8 tot 14 november 
voor de vijfde keer de Week van het Leven 
georganiseerd. De SGP werkte hierbij 
samen met NPV, CU, RMU en vele andere 
organisaties. Via een videoboodschap op 
landelijke mediakanalen, maar ook via grote 
advertenties in landelijke dagbladen werd 
aandacht gevraagd voor de waarde van het 
ongeboren leven en voor de hulp die 
beschikbaar is voor vrouwen die 
ongewenst zwanger zijn.

Eeuwenlang is de 
beschermwaardigheid 
van het ongeboren leven 
vanzelfsprekend geweest. De 
seksuele revolutie resulteerde 
in 1981 in het legaliseren van 
abortus bij ‘onontkoombare 

noodsituaties’. Het is positief dat jongeren 
zich steeds minder aantrekken van de 
jaren ’60-retoriek van babyboomers, maar 
de waarde van het ongeboren leven weer 

inzien. Ze hebben de feiten aan hun kant. 
Sinds de introductie van de abortuswet 
mochten ruim 1 miljoen Nederlanders niet 
geboren worden. Is het raar dat jongeren 
zich afvragen of er ieder jaar echt 30.000 

‘onontkoombare noodsituaties’ zijn? 

Klompje cellen
De abortuswet bevat 
voorwaarden die ervoor 
moeten zorgen dat mensen 
een zorgvuldige keuze 
maken. De arts moet 
voorlichting geven over andere 
oplossingen dan abortus. In 
de laatste evaluatie van de wet 

Diederik van Dijk
lid van de 

Eerste Kamer

Sinds de introductie van  
de abortuswet mochten 

ruim 1 miljoen Nederlanders 
niet geboren worden.
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blijkt dat veel vrouwen deze voorlichting 
niet krijgen bij abortusklinieken. 
Naast gebrek aan informatie, draagt 
het camouflerende taalgebruik niet bij 
aan het keuzeproces rond abortus en 
het maatschappelijk bewustzijn. Eerlijke 
informatie begint met een passende 
woordkeuze. Waarom wordt het 
ongeboren kind ‘een klompje cellen en 
zwangerschapsweefsel’ genoemd? Moeders 
die in blijde verwachting zijn, halen het niet 
in hun hoofd om hun kind zo te noemen. 
We mogen ongeboren kinderen niet hun 
menselijkheid ontnemen door verhullend 
taalgebruik.
Verbloemende woorden leiden zelfs tot 
beslissingen waar mensen uiteindelijk 
niet achter staan. Als ze na een abortus 
beseffen dat het ‘klompje cellen’ een zich 
ontwikkelend kind was, kan dit heftige 
schuldgevoelens opwekken. Ook de 
geruststelling dat abortus maar een kleine 
ingreep is, waarna je verder kunt met je 
leven, is niet waar. Abortus wordt in veel 
verschillende situaties toegepast. Vaak is 
de reden financieel van aard. Voor veel 
vrouwen is het kindje dat in hun buik groeit 
dus niet het werkelijke probleem.

Hulp
In de abortusdiscussie wordt veel juridische 

mist opgetrokken. Vrouwen zouden 
vanwege hun zelfbeschikkingsrecht kunnen 
doen wat ze willen met hun lichaam. Het 
recht van het ongeboren kind wordt hierbij 
niet meegeteld. Hoewel zelfbeschikking een 
belangrijk beginsel is in de rechtspraak, is 
het recht op individuele zelfbeschikking 
in geen enkel verdrag erkend als 
mensenrecht. Er bestaat evenmin een recht 
op abortus; het ongeboren leven is niet 
vogelvrij. 

De SGP wil de achterliggende noodsituatie 
van vrouwen en meisjes niet oplossen 
met abortus, maar met echte hulp. Als 

christenen hebben we de taak om niet 
boven, maar naast mensen te staan. Bid 
dat de Week van het Leven mensen aan 
het denken zet en dat vrouwen de weg 
vinden naar goede hulpverlening. Bid dat 
het ongeboren kind liefdevol beschermd 
zal worden. Kijk op www.weekvanhetleven.
nl wat jij kunt doen. En hoop op de God van 
het leven!

Als christenen hebben we 
de taak om niet boven, maar 

naast mensen te staan.
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Uit het Europees Parlement
Een christelijke stem in Brussel:  

Een zuinige Zeeuw in een onbescheiden EU.

Wat heeft een zuinige Zeeuw te zoeken in dat verkwistende Europees Parlement? 
En dan ook een christelijke boodschap temidden van honderden niet-gelovigen… En 
dat is nu precies de spijker op zijn kop: dankzij de SGP klinkt zowaar eens een ander 
standpunt in die grote vergaderzaal. Een standpunt dat zeker gehoord mag worden. 
Beter zelfs: gehoord móet worden.

Dankzij de steun van tienduizenden 
kiezers behield onze SGP vorig jaar de 
zetel in het Europees Parlement. Ik ben 
dankbaar dat ik daar mocht aantreden, als 
opvolger van Bas Belder die op zijn 72e 
van een welverdiend pensioen mocht gaan 
genieten.

Ik kende het parlement al enigszins. 
Na mijn jeugd in Oostdijk en later in 
Krabbendijke en mijn landbouwstudie in 
Wageningen, mocht ik in 1995 als assistent 
gaan werken voor Leen van der Waal, ons 
eerste SGP-lid in het Europees Parlement 
en die vorige maand overleden is op 
91-jarige leeftijd.
Van hem leerde ik hoe belangrijk 
het is om onze SGP-stem te 
laten gelden, werkend aan 
Bijbelse waarden. Dat is ook 
onze Bijbelse opdracht: ‘En ook 
steekt men geen lamp aan en zet 
die onder de korenmaat, maar 
op de standaard, en hij schijnt 
voor allen die in het huis zijn. 
Laat uw licht zo schijnen voor 

de mensen, dat zij uw goede werken zien en 
uw Vader, die in de hemelen is, verheerlijken’ 
(Mattheus 5:15-16).

Daarom blijven we ageren tegen partijen 
als D66 die alsmaar pleiten voor meer 
abortus, euthanasie en minder religieuze 
invloed. De EU hecht helaas weinig belang 

aan geloof, vrijheid van religie of 
steun aan Israël. Hier is veel te 
doen! Het is een schandaal dat 
honderden miljoenen euro’s 
EU-geld via de Palestijnse 
Autoriteit terechtkomen bij 
terroristen. Ik organiseerde 
een webinar om dat aan te 
klagen. De EU blijft echter 
eenzijdig pro-Palestijns.

Bert-Jan Ruissen
Lid van het Europees 

Parlement voor de SGP

De EU hecht helaas  
weinig belang aan geloof, 

vrijheid van religie  
of steun aan Israël. 
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Samen met de ChristenUnie belegden 
we als SGP diverse conferenties over 
christenvervolging, zoals in Turkije. Samen 
hameren we op herbenoeming van een EU-
gezant voor geloofsvrijheid. 

We ageren ook tegen partijen die de 
Europese Unie alsmaar willen uitbreiden 
met bevoegdheden, landen en budget. De 
EU-begroting die over enkele weken ingaat, 
is een kolfje naar hun hand. De begroting 

gaat fors omhoog, met 750 miljard euro 
aan giften en gunstige leningen aan vooral 
Zuid- en Oost-Europese landen. Dat geld 
komt overwegend van zuinige landen 
zoals Nederland, plus van toekomstige 
EU-belastingen. Zo groeit de EU uit tot 
een superstaat, een Verenigde Staten van 
Europa, met Nederland als een van de 
grootste netto-betalers aan de Europese 
Unie. Volgens ons een historische vergissing. 

Als SGP hebben wij een andere droom: 
een EU die nuttig is voor de handel, 
voedselproductie, verkeer en sommige 
andere zaken. De EU is er om landen te 
helpen, niet andersom: ‘Samenwerking 
ja, superstaat nee’ was onze slogan bij de 
Europese Parlementsverkiezingen.

Als nieuwkomer stemde ik daarom tegen de 
federalistische werkplannen van de nieuwe 
Europese Commissie. Ik stemde ook tegen 
EU-uitbreidingsgesprekken met Albanië en 
Noord-Macedonië. Namens de SGP maakte 
ik bezwaar tegen de fors hogere EU-
begroting en toekomstige EU-belastingen. 

Wel stemde ik vóór een krachtig Europees 
landbouwbeleid. We moeten altijd 
verzekerd zijn van goede voedselproductie, 
om onafhankelijk te kunnen zijn. Ik mag 
mede-onderhandelaar zijn namens de ECR-
fractie voor een nieuw landbouwbeleid. 
Mijn inzet: minder regels en behoud van de 
landbouwsubsidie. 
Innovatieve landbouw moet alle ruimte 
krijgen. Ik organiseerde een conferentie 
over sensoren, satellieten en software op 
de boerderij: die kunnen leiden tot winst 
voor milieu én boer.

Veel zorgen heb ik over de visserij. 
Vissers krijgen nu een ongekende 
golf aan beperkingen over zich heen: 
natuurgebieden op zee, verbod op pulskor, 
windmolens op zee, aanlandplicht, Brexit, 
etcetera. Als SGP doen we wat we kunnen: 
financiële compensatie voor vissers als 
Britten de Noordzee grotendeels zouden 
afsluiten en verzet tegen onwerkbare 
voorstellen om vis altijd aan land te wegen 
in plaats van aan boord. 
De agenda van het Europees Parlement 
staat vol met discussies over klimaat, 
natuur en biologische landbouw. EU-
commissaris Frans Timmermans heeft 

Dat geld komt overwegend 
van zuinige landen zoals 
Nederland, plus van toe-
komstige EU-belastingen. 
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plannen om voor honderden extra 
miljarden euro’s te laten investeren in 
milieutechniek. Hij wil dat emissies veel 
verder en sneller afnemen dan tijdens de 

corona-lockdown. 
Als SGP zijn we voor die richting: wie de 
droge vergeelde akkers in Zeeland zag, 
weet dat er iets moet gebeuren. Maar 
we zijn niet voor de snelheid die de EU 
nastreeft. De omslag moet haalbaar en 

betaalbaar zijn, we hoeven geen boeren, 
burgers en bedrijven over de kling te jagen.

Zo kan ik u nog bijpraten over veel meer 
onderwerpen zoals Wit-Rusland, China 
of India. Als SGP zijn we nu één van de 
29 Nederlandse zetels in het Europees 
Parlement, met totaal 705 zetels. We zijn 
klein, maar laten ons dapper horen en zien. 
Dat kan met Gods hulp, maar ik reken ook 
op uw steun. Ik hoop op een goed contact 
met u. Mijn team en ik kijken uit naar al uw 
suggesties, opmerkingen, uitnodigingen.

Bert-jan.ruissen@ep.europa.eu
www.eurofractie.sgp.nl
Tel. 0180 - 70 12 43
Facebook: Bert-Jan Ruissen SGP 
Linkedin: Bert-Jan Ruissen

De agenda van het  
Europees Parlement staat 

vol met discussies over  
klimaat, natuur en  

biologische landbouw.
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Interview nieuw raadslid 
Tonnie Bliek

Begin dit jaar kondigde wethouder Sinke zijn vertrek aan per 1 april. Zijn plaats werd, 
zoals bekend, ingenomen door Maarten Both. Daardoor kwam er een raadszetel 
vrij. Deze wordt nu bezet door Tonnie Bliek uit Krabbendijke. Tijd voor een nadere 
kennismaking.

Tonnie Bliek is geboren in 1974 en groeide 
op in Krabbendijke. In datzelfde jaar 
werd zijn vader geïnstalleerd als raadslid, 
en zou dat bijna 30 jaar blijven. Het is 
dus niet vreemd dat de interesse voor 
de politiek al vroeg gevoed werd. Die 
interesse bleef ook niet onopgemerkt. 
Voordat hij raadslid werd bekleedde hij 
verschillende functies binnen de SGP. Zo 
vond dit interview plaats op de avond dat 
hij afscheid nam van het bestuur van PKV 
Krabbendijke. Ook maakte hij deel uit van 
de redactie van dit blad. In die tijd bezocht 
hij onder andere verkiezingsavonden om 
hier verslag van uit te brengen. Dit was 
dan binnen enkele dagen te lezen in “Een 
Vaste Koers”. Tevens was Tonnie één van 
de grondleggers van de PR-commissie 
die sinds een aantal jaar actief is. 
Het ontplooien van (nieuwe) 
initiatieven is iets wat hem 
goed ligt.
Tonnie is in het dagelijks 
leven werkzaam bij TMC 
Wonen. Hij kwam in 1995 
in dienst als verkoper en is 
later opgeschoven richting 
de afdeling financiën. Ook 

houdt hij zich binnen TMC bezig met 
personeelszaken en is daarnaast lid van 
het Management Team.
Toen duidelijk werd dat er een vacature 
voor raadslid ontstond kwam Tonnie 

in beeld om de vrijgekomen zetel te 
bezetten. Hoewel hij hoog op de lijst 
stond had hij niet direct verwacht dat hij 
ook in de raad zou komen. Dit omdat er 

al twee SGP-raadsleden afkomstig 
zijn uit Krabbendijke. Zodra 

bekend was dat Tonnie de 
gemeenteraad in zou gaan, 
is hij gaan meedraaien 
met de raadsfractie. Hij 
had echter nog maar één 
raadsvergadering meegemaakt 
toen de coronacrisis uitbrak. 
Daardoor verliep de start 
heel anders dan verwacht. Hij 

Johnny  
van Koeveringe

Redactie

Hoewel hij hoog op de lijst 
stond had hij niet direct  
verwacht dat hij ook in  

de raad zou komen.
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werd namelijk op 19 april geïnstalleerd, 
midden in de eerste coronagolf. Bij deze 
vergadering, waarin ook wethouder 
Both werd geïnstalleerd, waren maar 19 
aanwezigen. Zelfs de SGP-fractie was niet 
compleet. In de eerste tijd vonden er ook 
geen fysieke fractievergaderingen plaats, 
waardoor er van inwerken eigenlijk geen 
sprake was.
Inmiddels is het raadswerk opgestart. Een 
concreet voorbeeld van iets wat Tonnie 

binnen de raad behandeld heeft betreft 
de openingstijden van de horeca. Er lag 
een voorstel om de openingstijden van de 
horeca met een uur te verruimen tot 3.00 
uur. In samenwerking met coalitiegenoot 
Leefbaar Reimerswaal kon worden bereikt 
dat deze verruiming niet doorging. 

Kun je één ding noemen wat je 
graag zou willen bereiken in de 
gemeenteraad?
‘Wat ik graag wil bereiken binnen de 
gemeenteraad is dat Gods Woord tot 
meerdere erkenning wordt gebracht 

in Reimerswaal. Een erg algemene 
omschrijving besef ik, maar dat is toch de 
diepste drijfveer om politiek te bedrijven. 
Ervan overtuigd zijnde dat het leven naar 
Gods Woord en Zijn geboden heilzaam is 
voor de hele Reimerswaalse bevolking.
In de maanden die ik nu meegemaakt heb 
als raadslid ben ik er wel achter gekomen 
dat het vooral heel veel over andere zaken 
gaat en dat de momenten dat je de Bijbel 
kunt laten spreken minimaal zijn. Maar laat 
dan ons gedrag maar spreken. Woorden 
wekken, voorbeelden trekken.’

Wat doe je in de tijd die je nog over 
hebt naast je baan/gezin en raadswerk?
‘De tijd die ik over mag hebben naast 
ons gezin, mijn baan en het raadswerk is 
onder andere ingevuld met werk voor de 
Commissie van Toezicht van de Bornput, 
Julianaschool en de Zandbaan. Daarnaast 
heb ik zitting in de evangelisatiecommissie 
van de Gereformeerde Gemeente 
Krabbendijke. Maar werk en gezin staan 
met stip op nummer 1. Daar moet en wil ik 
mijn meeste aandacht aan geven.’

Vanaf deze plaats wensen we Tonnie al het 
nodige en Gods onmisbare zegen toe in het 
raadswerk.

Maar werk en gezin staan 
met stip op nummer 1.
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Oudgedienden blikken terug
In 2020 bestaat de gemeente Reimerswaal 50 jaar. In dit artikel blikken we terug op 
het reilen en zeilen van de SGP in Reimerswaal met verschillende oud-raadsleden en 
oud-wethouder Bliek. 

Dhr. J.A. Rottier
Geboortejaar: 1980
Woonplaats: Yerseke
Raadslid van 2010 tot 2018
Kunt u iets beschrijven van wat u 
bereikt hebt in de gemeenteraad?

Vooropgesteld hebben we het voorrecht 
dat de SGP een grote fractie is in 
Reimerswaal. Hierbij werk je gezamenlijk 
aan de doelen die de SGP voorstaat. Het 
raadslidmaatschap is een dienende functie 
waar het beste voor alle burgers wordt 
gezocht in Reimerswaal. De SGP heeft 
hierin een duidelijk kompas en een vaste 
koers.
Binnen de fracties zijn de portefeuilles 
verdeeld. In mijn geval had ik vooral 
te maken gehad met de onderwerpen 
subsidies, (verblijfs)recreatie, cultuur, 
etcetera.
Belangrijk is het dusdanig implementeren 

van huisvesting voor arbeidsmigranten 
dat het werkbaar blijft. Verder is 
ingezet op de doelmatigheid van de 
subsidies. Een subsidie is bedoeld 
als ondersteuning, maar niet als een 
standaard vaststaand feit. Denk aan 
bibliotheekbeleid, dorpshuizen, musea, 
etcetera. Bijvoorbeeld: Een bibliotheek 
is bedoeld voor het uitlenen/lezen 
van boeken. Alle franje eromheen is 
prachtig, maar de SGP ziet dat niet als 
het primaire doel. Bij leesbevordering 
ligt primaat bij de scholen. Het sturen op 
gemeenschappelijke regelingen is een 
grote uitdaging, omdat dit samen met 
meerdere gemeentes wordt uitgevoerd. 
Persoonlijk vind ik belangrijk dat 
raadsleden dichtbij de burger en 
samenleving staan. In de afgelopen 
periodes is daar actief invulling aan 
gegeven door het (weer) in gang zetten van 
fractietours voor het bezoeken van locaties 
en bedrijven en een jaarlijks werkbezoek 
met Tweede Kamerleden, statenleden, 
waterschap, etcetera. Daarnaast heb ik 
acht jaar fractiesecretaris mogen zijn om 
zo ondersteunend te zijn aan het geheel 
van het gemeenteraadswerk. Overigens 
komt de ervaring goed van pas in mijn 
nieuwe rol als statenlid van onze mooie 
provincie Zeeland.
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Wat was het meest bijzondere wat u 
hebt meegemaakt bij het raadswerk?
Een tweetal onderwerpen sprongen eruit, 
namelijk de discussies rondom subsidie 
Podium Reimerswaal en de kerkbouw van 
de Ger. Gem. in Yerseke. De heftigheid 
waarmee dergelijke debatten plaatsvonden, 
geeft aan hoe verschillend er gedacht wordt 
over deze onderwerpen. Met name bij de 
besluitvorming rondom subsidie Podium 
Reimerswaal was de uitslag geheel anders 
dan verwacht en op zulke momenten wordt 
ervaren dat de Heere bestuurt. Daarnaast 
bewaar ik goede herinneringen aan de 
werkbezoeken, de fijne contacten met de 
mede-raadsleden, college en de ambtenaren. 

Speelden er onderwerpen waarbij 
de SGP alleen stond en hoe ging u 
daarmee om?
De SGP streeft naar behoud van de 
zondagsrust. Tegen de beleving en invulling 
hiervan wordt verschillend aan gekeken. 
Voor de principiële en reële invulling staat 
de SGP vaak alleen. Anderzijds leeft in grote 
delen van de samenleving wel het gevoel 
dat een rustdag noodzakelijk is en de 24-
uurs economie zijn tol eist. In Reimerswaal 
zijn op dit punt goede afspraken te maken 
met coalitiepartners. Dat betekent soms 
wel het inleveren op andere punten, maar 
in iedere collegevorming is het een geven 
en nemen en brengt de betreffende partij 
zijn speerpunten in. Daarnaast blijft het 
belangrijk om een gedegen inbreng te 
leveren, want dat is het voertuig waar het 
principe op rijdt.

Dhr. J.A. Bliek
Geboortejaar: 1942
Woonplaats: Krabbendijke
Raadslid van 1974 tot 2002
Wethouder van 1998 tot 2006

Kunt u iets beschrijven van wat u 
bereikt hebt in de gemeenteraad of als 
wethouder?
Iets wat ik me nog herinner uit de periode 
als wethouder was het gevolg van een 
wijziging in de landelijke wetgeving. De wet 
op de lijkbezorging werd gewijzigd zodat 
er ruimte kwam om na een crematie de as 
van de overledene uit te strooien. Gevolg 
was dat elke gemeente moest aangeven 
waar die mogelijkheid geboden werd en 
waar niet. Het advies dat door de VNG 
werd gegeven hield in dat de gemeente 
een verordening moest opstellen die de 
mogelijkheid daartoe zo ruim mogelijk zou 
bieden. In die geest werd ambtelijk een 
concept opgesteld. Voordat dit concept 
in het college of in de raad kwam moest 
ik als wethouder eerst aangeven of ik 
me in het concept kon vinden. Ik heb 
toen aan de ambtelijke staf duidelijk 
gemaakt dat ik het er niet mee eens kon 
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zijn. In plaats van een zo ruim mogelijke 
gelegenheid tot asvertrooiïng wilde ik 
juist het tegengestelde. Als gemeente 
lag er de opdracht om een verordening 
dienaangaande vast te stellen, dus er 
moest wat gebeuren. Op mijn verzoek is 
er toen ambtelijk een conceptverordening 
opgesteld, waarin de mogelijkheid 
tot asverstrooiïng in onze gemeente 
beperkt zou blijven tot een plekje op 
elke begraafplaats van 10 bij 10 m2 en 
verder nergens. Zonder enig commentaar 
door het college van B en W en de 
gemeenteraad is de verordening conform 
dit voorstel vastgesteld. Was het eerste 
concept in het college en de raad op tafel 
gekomen, dan zou dit zeer waarschijnlijk 
met de stem van de SGP tegen ook 
aangenomen zijn.

Wat was het meest bijzondere wat u 
hebt meegemaakt bij het raadswerk/
wethouderschap?
De mosselsector heeft een bijzonder plaats 
in het economische leven binnen onze 
gemeente. De eisen die van overheidswege 
aan de manier waarop met name de 
mosselen verwerkt worden zijn in de loop 
der jaren steeds stringenter geworden. 
In de eerste jaren van de 21e eeuw is 
een zoutwaterleiding aangelegd voor 
de verwerking van de mosselen aan de 
Korringaweg in Yerseke. Deze aanleg 
is mede mogelijk gemaakt doordat er 
een forse subsidie van de Europese 
Unie op werd verkregen, zodat voor de 
verwerking van de ‘Zeeuwse’ mossels van 

Oosterscheldewater gebruik kon worden 
gemaakt.

Speelden er onderwerpen waarbij 
de SGP alleen stond en hoe ging u 
daarmee om?
De onderwerpen waarbij de SGP alleen stond 
zijn er vanaf het begin van Reimerswaal 
tot nu steeds geweest. De verhoudingen 
in het college en in heel veel gevallen ook 
in de raad waren echter van dien aard 
dat dit geen onoverkomelijk problemen 
opleverde, al is het zeker waar dat vanwege 
het steeds minder in tel zijn van de Bijbelse 
waarden en normen het alleen staan er niet 
eenvoudiger op wordt. Vanuit de gedachte 
dat de mens, ook als bestuurder, zichzelf 
als norm heeft is er ook steeds minder 
begrip voor Bijbels geïnspireerde politiek. 
Van belang was en is dat in dat opzicht zo 
duidelijk mogelijk wordt aangegeven wat 
de oorzaak van het alleen staan is, zonder 
belerend of mogelijk kwetsend ten opzichte 
van collega-raadsleden te zijn. Mijn ervaring 
is dat er dan toch wel eens waardering voor 
een consequente houding wordt ervaren. 
Hoe gebrekkig ons handelen in eigen 
waarneming ook is, onder Gods zegen kan 
het dienen tot welzijn van onze samenleving.

Mijn ervaring is dat er dan 
toch wel eens waardering 

voor een consequente  
houding wordt ervaren. 
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Dhr. M. Sinke
Geboortejaar: 1942
Woonplaats: Oostdijk
Raadslid van 1998 tot 2014

Kunt u één ding noemen wat u bereikt 
hebt in de gemeenteraad?
Dat was de realisatie en de aanleg van 
het fietspad achterlangs Oostdijk via de 
Inundatieweg naar de Olzendepolder. Dat 
was belangrijk voor o.a. scholieren richting 
Yerseke. 
Dat kostte veel gesprekken met 
Waterschap Scheldestromen, Provincie 
Zeeland en vanzelf ook met de gemeente 
Reimerswaal. 
Het viel niet mee om alle neuzen dezelfde 
kant op te krijgen en te overtuigen van 
de noodzaak van de veiligheid van de 
fietsers. 
Ook het financieel aspect; de verdeelsleutel, 
wat dus ieders financiële bijdrage hierin 
was, is een hele puzzel geweest. 
Achter de schermen is er veel tijd in dit 
project opgegaan, maar persoonlijk ben ik 
altijd nog blij dat het geheel gerealiseerd 
kon worden.

Wat was het meest bijzondere wat u 
hebt meegemaakt bij het raadswerk?
Mijn aantreden in de raad van 
Reimerswaal vond plaats in de periode van 
burgemeester Verbree.
Zo vlak na mijn installatie hebben we 
samen met burgemeester Verbree en 
toenmalig wethouder Van Overloop 
een bezoek gebracht aan de Vaste 
Kamercommissie in Den Haag. We werden 
daar toen gehoord over de druk die op de 
uiensector stond, omdat er onverwachts 
gewasbeschermingsmiddelen ingetrokken 
werden en er geen andere voor in de 
plaats kwamen. Dat kon ernstige vormen 
aannemen voor de toenmalige negentien 
uienverwerkende bedrijven in onze 
gemeente Reimerswaal. We hebben de 
leden van de commissie Landbouw in de 
Tweede Kamer kunnen overtuigen. Om 
de beurt namen zeven personen met hun 
secretaris tegenover ons plaats en werden er 
verschillende vragen gesteld. Burgemeester 
Verbree - van wie ik zag dat hij genoot - 
wethouder van Overloop en mijn persoon 
moesten (spreekwoordelijk) alles uit de kast 
halen om deze gesprekspartners op het 
juiste spoor te krijgen. Het verloop van deze 
middag zal ik niet meer zo snel vergeten. 
Enige tijd later hebben we deze personen 
nog eens uitgenodigd om naar Reimerswaal 
te komen en met het gemeentebestuur in 
gesprek te gaan en een aantal verschillende 
uienverwerkende bedrijven te bezoeken. Dit 
alles was nodig om deze Kamercommissie 
te overtuigen. Gelukkig is het alles niet 
tevergeefs geweest en zijn er maatregelen 
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getroffen die gunstig uitpakten voor de 
Reimerswaalse uiensector.

Speelden er onderwerpen waarbij 
de SGP alleen stond en hoe ging u 
daarmee om?
Er waren zeker weleens onderwerpen/
thema’s waarbij onze SGP alleen stond, 
dat waren dan de principiële zaken. De 
raad wist dan bijna altijd dat geheel de 
SGP tegen zou stemmen. Dat was nooit 
gemakkelijk, want het ging soms over 
onderwerpen zoals openstelling van de 
horeca in de nacht van zaterdag op zondag, 
maar uiteraard hield onze SGP vast aan het 
standpunt om 0.00 uur dat alles gesloten 
was. Eigenlijk wisten we als fractie dat we 
hier niet met de raad aan uit kwamen en 
moesten we met tegenzin water bij de 
wijn doen en werd het hier en daar een 
openstelling tot 2.00 uur in de nacht.
Maar ook de seculiere druk voor 
zondagopenstelling van zwembad Den 
Inkel, terrasjes en andere culturele plekjes 
in de gemeente Reimerswaal. Eveneens 
een heikel punt was de sportkantines, daar 
waren we als Staatkundig Gereformeerden 
ook op tegen. Er werd weleens geprobeerd 
om in het coalitieakkoord wat op te 
nemen en als er dan gestemd werd 
in raad dan stond je als SGP alleen, 
ondanks je grote partij van 7 zetels. In de 
begrotingsvergaderingen werd daar over 
gesproken. De portefeuillehouders gaven 
dan hun mening. In sommige gevallen 
had de SGP weleens bijval. Maar hoe 
langer hoe meer kwam dat steeds minder 

voor. Toch heb ik met ogenblikken in alle 
minderheidsposities die we als SGP van tijd 
tot tijd in namen, de meerwaarde mogen 
inzien van het regeren bij de gratie Gods. 
Om Gods Woord (zij het met alle tekort en 
gebrek) tot meerdere erkenning te mogen 
brengen in de vergaderzalen en te mogen 
dienen tot welzijn van maatschappij en 
samenleving.

Dhr. M. Otte
Geboortejaar: 1957
Woonplaats: Kruiningen
Raadslid van 1998 tot 2010

Kunt u één ding noemen wat u bereikt 
hebt in de gemeenteraad?
In het najaar van 1998 hadden we te 
maken met grote hoeveelheden neerslag 
in korte tijd wat veel wateroverlast 
veroorzaakte. Ik zat toen in de commissie 
‘Openbare werken’ waar de rioleringen 
onder vielen. Er kwam een bewustzijn 
op gang, toen al, dat we daar in het 
toekomende meer mee te maken zouden 
krijgen. Toen is heel het rioolstelsel 
kritisch bekeken en zijn er vergaande 



43

aanpassingen uitgevoerd in de jaren die 
volgden. Dit ook in nauw overleg met 
het waterschap. Denk bijvoorbeeld aan 
grote ondergrondse bassins die toen zijn 
geplaatst, het gescheiden rioolstelsel dat 
vanaf die jaren is aangelegd en ook de 
waterpartijen bij nieuwe woonwijken als 
tijdelijke wateropvang.
Ik vond het een voorrecht over al die 
plannen en die aanpak mee te mogen 
denken en mijn bijdrage daaraan te mogen 
leveren.

Wat was het meest bijzondere wat u 
hebt meegemaakt bij het raadswerk?
Het meest bijzondere was denk ik dat we 
als SGP al die jaren deel uitmaakten van de 
coalitie en dus altijd een SGP-wethouder in 
het college van B&W hadden. Verder dat we 
als raadsfractie altijd een goede verhouding 
mochten hebben met de wethouders, 
in mijn geval dhr. J.A. Bliek en dhr. J.P. 
Sinke. Dat heeft als voordeel dat je bij veel 
beleidsplannen vroeg wordt betrokken, 
mag meedenken en eventueel bijsturen.
En de SGP-beginselen op die wijze zijn nut 
mogen afwerpen tot welzijn van de burger.

Speelden er onderwerpen waarbij 
de SGP alleen stond en hoe ging u 
daarmee om?
In de periode dat ik raadslid was speelde 
de discussie over het plaatsen van 
urnenmuren op de begraafplaatsen. Ons 
standpunt was daarin altijd heel helder. 
Op grond van Gods Woord zijn we tegen 
crematie dus ook tegen plaatsen van 

urnenmuren, waarin we als SGP wel alleen 
stonden. Maar als het dan wel doorgaat 
als de meerderheid voor is, zal je het 
moeten overgeven, als is het met pijn in 
het hart dat Gods geboden terzijde worden 
geschoven.

Dhr. H.J. Knulst
Geboortejaar: 1966
Woonplaats: Kruiningen
Raadslid van 2002 tot 2010

Kunt u één ding noemen wat u bereikt 
hebt in de gemeenteraad?
Toen ik aantrad werden de gemeentes 
gekort op de inkomsten en moesten 
alternatieven worden gezocht. Nu was 
de gewoonte om het tekort te dekken 
door belastingverhoging toe te passen. 
Wij als SGP vonden dat te gemakkelijk, 
en met mijn financiële achtergrond heb 
ik samen met de collega raadsleden het 
college opdracht gegeven om in plaats van 
belastingverhoging ruimte te gaan zoeken 
door te besparen op de kosten. 
Er is toen vervolgens aanzienlijk bezuinigd 
op de organisatie maar ook op andere 
uitgaven.
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Wat was het meest bijzondere wat u 
hebt meegemaakt bij het raadswerk?
We hebben aannemelijk gemaakt dat 
het niet redelijk is dat een gemeente het 
gebruik van sport- en tennisvelden voor 
100% financiert terwijl maar een beperkt 
aantal inwoners hier gebruik van maakt. We 
hebben de coalitie zover gekregen hierin 
mee te gaan door een eigen bijdrage te 
vragen van de gebruikers.

Speelden er onderwerpen waarbij 
de SGP alleen stond en hoe ging u 
daarmee om?
Bovenstaande was nieuw maar we 
hebben op grond van argumenten de 
coalitiepartijen meegekregen.

Dhr. A. van Stee
Geboortejaar: 1950
Woonplaats: Yerseke
Raadslid van 1986 tot 2018

Kunt u één ding noemen wat u bereikt 
hebt in gemeenteraad?
Wat door mij is bereikt, is dat er 
mogelijkheden zijn voor het bouwen van 
stalletjes voor dieren van hobbyboeren in 
het buitengebied.

Wat was het meest bijzondere wat u 
hebt meegemaakt bij het raadswerk?
Het meest bijzondere wat ik voor 
mijn gevoel in mijn raadsperiode heb 
meegemaakt is de samenwerking tussen 
de gemeente Reimerswaal en de diaconie 
Ger. Gem. Yerseke en Deputaatschap 
Bijzondere Noden van de Geref. Gem voor 
het realiseren van een verbouwing voor een 
gehandicapt kind die zeer kostbaar was.

Speelden er onderwerpen waarbij 
de SGP alleen stond en hoe ging u 
daarmee om?
We stonden alleen bij de nieuwbouw voor 
de kerk van de Gereformeerde Gemeente 
in Steehof waar toen de coalitiegenoten ons 
in de steek lieten waardoor de mogelijkheid 
ongedaan is gemaakt.
Wel een moment van desillusie maar het 
heeft geen verwijdering gegeven en later is 
het gelukkig toch goed gekomen, maar toen 
in Deurloohoek.
En door alles heen is het: ‘De mens wikt, 
maar God beschikt!’
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SGP-J zitten in crisistijd niet stil
Sinds het verschijnen van de vorige uitgave van Een 
Vaste Koers hebben wij als SGP-Jongeren weinig 
activiteiten kunnen organiseren. Veel geplande 
activiteiten werden afgelast in verband met het 
coronavirus. Toch hebben wij in deze tijd niet stil 
gezeten! 

Zo hebben wij de werkwijze van het 
bestuur ingrijpend veranderd. Waar we 
eerst als volledige commissie betrokken 
waren bij het organiseren van een 
activiteit, gaan we in het vervolg aan de 
slag in kleinere teams. Daardoor kan 
een team van twee à drie personen 
zijn aandacht richten op één specifieke 
activiteit, zodat we efficiënter werken en 
iedereen bezig is met een activiteit waar 
zijn of haar interesses liggen! Om dit op 
een gestructureerde manier te kunnen 
doen, hebben wij een brainstormsessie 
gehouden, waarin we onze ideeën hebben 
verwerkt tot een globale planning voor het 
komende jaar en de verschillende teams 
hebben ingedeeld.

In dit artikel geven we een korte 
samenvatting van het jaarverslag en een 
vooruitblik op de geplande activiteiten van 
het jaar 2020-2021.

Jaarverslag
Op de jaarvergadering, 27 augustus 2020, 
heeft de secretaris het In het achterliggende 
jaar, 2019-2020, hebben wij de volgende 
activiteiten mogen organiseren:

• Op vrijdag 13 september 2019 heeft 
onze commissie samen met commissie 
Midden-Zeeland een barbecue gehouden 
aan het Veerse Meer. De spreker van 
die avond was Arie Rijneveld, de SGP-
Jongeren voorzitter. De beide commissies 
mogen terugkijken op een goede avond 
die voor herhaling vatbaar is.

• Op 31 januari 2020 heeft de commissie 
in samenwerking met commissie 
Midden-Zeeland het eerste Zeeuwse 
SGP-J Café georganiseerd. Harry van der 
Maas, statenlid voor de SGP-fractie in 
Zeeland, gaf een pitch met betrekking tot 
de slogan ‘Jouw toekomst in Zeeland’; de 
avond werd afgesloten met een borrel 
in de gewelvenkelder van de locatie ‘Slot 
Oostende’. Beide commissies mogen 
terugzien op een gezellige, leerrijke 
avond.

• Op 22 juni 2020 bezochten twee 
commissieleden de nieuwe geïnstalleerde 
SGP-wethouder Maarten Both; het 
interview met de nieuwe wethouder werd 
vervolgens in de vorm van een video op 
sociale media geplaatst.

Op provinciaal niveau zitten we ook niet 
stil. We overleggen namelijk regelmatig 
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met de SGP-statenfractie Zeeland. Zo heeft 
het overleg met de statenfractie over het 
compensatiepakket voor de marinekazerne 
geresulteerd in een motie van de SGP 
over de Roosevelt Academy. Dit is een 
mooi en concreet voorbeeld hoe we als 
jongeren kunnen bijdragen aan de politiek! 
De commissie hoopt daarom ook op een 
goede samenwerking met de statenfractie 
in de toekomst.

Ook in de samenstelling van het bestuur is 
er het achterliggende jaar veel veranderd. 
We hebben namelijk afscheid genomen 
van een viertal bestuursleden: Leander 
Tramper, Jos van der Maas, Gert Jansen 
en Corline Verschuure. Daarom zijn 
wij nog op zoek naar enthousiaste 
bestuursleden die zich in willen zetten 
voor de politiek en de SGP-Jongeren 
in Reimerswaal. Zo zien we ons graag 
versterkt met een commissielid voor 
de uitdagende functie van Media & 
Organisatie. Je mag dan online de lijnen 
gaan uitzetten en werken aan onze 
promotie. Met de verkiezingen in je 
achterhoofd is dit uitermate uitdagend! 
Daarnaast zoeken we iemand die een kick 
krijgt van de actie en verantwoordelijkheid 
om de commissie naar een hoger niveau 
te tillen, intern en extern. Heb je interesse 
voor een van beide functies? Stuur dan een 
DM (@sqpjongerenreimerswaal) of neem 
contact op via sgpjreimerswaal@gmail.com! 

De bestuursfuncties zijn op dit moment als 
volgt verdeeld:

• Gerard van de Wege: 
 Voorzitter en PR-contactpersoon
• Christiaan Doudeijns: 
 Vicevoorzitter en penningmeester
• Lorenzo Doudeijns: Secretaris
• Lizette Hoogerland: Algemeen 

bestuurslid
• Lennard Duynkerke: Algemeen 

bestuurslid

Geplande activiteiten
Maar ook voor het komende jaar staan er 
weer interessante activiteiten op de planning!
• D.V. november 2020: Ook voor de jongste 

SGP-Jongeren is er dit jaar aandacht. 
In verband met de verkiezingen op 
D.V. 17 maart 2021 organiseren wij 
een debattoernooi onder de groep 
8-leerlingen van de Reimerswaalse 
basisscholen. In de finale van dit 
debatevenement zal worden bepaald 
welke school de beste debatschool van 
Reimerswaal is. 

• D.V. februari 2021: In verband met 
de Tweede Kamerverkiezingen maart 
2021, organiseren wij in februari een 
forumavond waarop wij ons samen 
met een spreker hopen te verdiepen 
in de grondbeginselen en het 
verkiezingsprogramma van de SGP. 

Ook hierna zullen wij uiteraard weer 
klaarstaan om activiteiten te organiseren 
voor de SGP-Jongeren uit Reimerswaal. 
Daarover zullen we jullie echter informeren 
in de volgende editie van Een Vaste Koers. 
Houd ook de mail en Instagram in de gaten 
voor updates en nieuwe activiteiten!
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Ds. G.H. Kersten als politicus (3)
De vorige keer hebben we gezien dat de SGP onder leiding van ds. G.H. Kersten 
voor het eerst in de Tweede Kamer kwam. Ds. Kersten staat beginsel- en 
getuigenispolitiek voor. Het ‘Alzo zegt de Heere’ moet klinken in de Tweede Kamer. 
Niet het resultaat, maar het getuigenis, dat is heilig! Hij krijgt respect maar er is 
ook veel kritiek. Dat doet hem pijn. De contacten met ds. W.C. Lamain doen hem 
erg goed, dan kan hij er weer even tegenaan als er gesproken mag worden over God 
en Zijn Koninkrijk. Bart Bolier heeft in dit mooie boek ‘Kersten in kleur’, treffend 
weergegeven welke strijd ds. Kersten te strijden had.

Vanaf het begin dat ds. Kersten zitting nam 
in de Tweede Kamer, heeft hij fel gestreden 
tegen de roomse leer. In de Tweede 
Kamer is de RKSP, de Rooms-Katholieke 
Staatspartij, de grootste partij. Dit baart ds. 
Kersten dan ook grote zorgen. Hij weet zich 
geroepen om hier tegen te strijden. 

In dit hoofdstuk beschrijft Bolier ook de 
gebeurtenis die heel bekend geworden is 
als: ‘De nacht van Kersten’. Waar ging het 
toen eigenlijk om? In 1814 kwam er voor 
het eerst een gezantschap, een officiële 
vertegenwoordiger van de Nederlandse 
overheid bij de paus. Een soort 
Nederlandse ambassade in het 
Vaticaan. Daarmee wordt 
eigenlijk aangegeven dat de 
paus ook wereldlijke macht 
heeft. Door de liberalen 
verdween dat gezantschap 
weer, maar later kwam het weer 
terug. Ds. Kersten wil voor de 
tweede keer proberen om het 
gezantschap bij de paus op te 
doeken. Hij denkt dat hij met 

de huidige politieke verhoudingen weleens 
succes zou kunnen hebben. 

Midden in de nacht dient ds. Kersten een 
amendement in om het gezantschap op te 
heffen. Dit valt in verkeerde aarde bij de 
roomse partij: ‘Als zijn coalitiegenoten vóór 
zullen stemmen, is een kabinetscrisis een feit. 
Volgens ds. Kersten is dat de ‘allerdomste zet’, 
want zo legt men een bom onder het eigen 
kabinet. Verschillende partijen stemmen 
om diverse politieke redenen vóór het 
amendement. Het kabinet valt en ‘De nacht 
van Kersten’ is een feit. Voor ds. Kersten is het 

een dubbel resultaat, want het kabinet 
is zo onprincipieel als het maar zijn 

kan. De politicus ziet hogerop: 
‘God heeft gesproken.’’ 

In de jaren twintig wordt de 
situatie er niet beter op. En 

als de crisis in de jaren dertig 
uitbreekt is er geen weerklank 
op de oproep van ds. Kersten 
om een protestants blok te 
vormen tegen de roomsen 

Martin van Manen
Secretaris

PR-commissie
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en de socialisten. Voor ds. Kersten zijn 
de beginselen belangrijker dan of iets 
haalbaar is in de maatschappij. Toch 
probeert hij de politiek ook praktisch te 
maken. Zijn tegenstanders kunnen echter 
zijn persoon en de zaken waarvoor hij 
strijdt maar moeilijk van elkaar scheiden. 
Dit laat Bolier zien in dit aangrijpende 
voorbeeld: ‘Na het debat (over het 
gedwongen afslachten van dieren) treft ds. 
Kersten de verantwoordelijke minister in een 
aparte ruimte. Er valt een ongemakkelijke 
stilte, die uiteindelijk door de predikant 
doorbroken wordt. Hij wijst de minister 
op het grote kwaad van dit afslachten. De 
minister brengt daarop zijn hand naar de 
keel en zegt: ‘Meneer Kersten: heden de 
varkens en morgen gij.’’ 

De visie van ds. Kersten aangaande 
overheidsbemoeienis kan kort samengevat 
worden. Overheidsbemoeienis beperken. 

Vooral op de gebieden van stemplicht, 
leerplicht, verzekeringsplicht en 
vaccinatieplicht. Maar als het gaat over 
godsdienstige kwesties moet de overheid 
wél haar invloed op Bijbelse wijze laten 
gelden. Ds. Kersten voert een zware en een 
vaak onbegrepen strijd in de Tweede Kamer. 
Hij schroomt niet om volkszonden aan te 
wijzen en die te veroordelen. De oproep tot 
bekering klinkt, de zonden moeten verlaten 
worden. Ook het politieke werk van ds. 
Kersten is niet volmaakt, Bolier: ‘Woorden zijn 
soms te scherp, bijdragen wellicht niet altijd 
kloppend met de feiten, fouten mogelijk niet 
altijd toegegeven en hier en daar zal best een 
inconsequentie te bespeuren zijn. Zeker is dat 
de predikant zichzelf bijna een kwarteeuw heeft 
verloochend en opgeofferd voor de zaak van 
zijn Koning’. 

Bolier sluit dit hoofdstuk af met een 
treffende zin, wat toen van ds. Kersten 
gold en ook nu wel gelden mag. Dat 
dát ook ons gebed mag zijn voor de 
mannen, die in de diverse geledingen en 
vergaderzalen getuigend bezig zijn: ‘Als een 
profetische boetgezant (..) een voortdurend 
getuigenis (..) vaak als een roepende in de 
woestijn: 

Geef, Heer’, opdat van angst en strijd
’t Beminde volk moog’ zijn bevrijd
Geef heil door Uwe rechterhand
En red het zuchtend vaderland.’

Slot
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De SGP als beginselpartij  
of gedoogpartij?

Vrijdagavond 30 november heeft ds. Mulder, 2e voorzitter van de SGP, een referaat 
gehouden over ‘de SGP als beginselpartij of gedoogpartij’. De dominee duidelijk heeft 
uitgelegd in welke, soms zeer moeilijke omstandigheden, de partij haar belangrijke 
taak mag uitvoeren. Het was een erg mooie avond, mede dankzij de kerkenraad 
van de Gereformeerde gemeente in Waarde die de kerk beschikbaar stelde zodat de 
avond uitgezonden kon worden.

Als eerste heeft ds. Mulder uitgelegd wat 
het verschil is tussen gedogen en het 
uitdragen van het beginsel. Gedogen is 
niet aan de coalitie deelnemen, maar de 
wel aan een meerderheid helpen als dat 
nodig is. Dit was in het kabinet het geval 
in 2011 toen de SGP de coalitie aan een 
meerderheid heeft geholpen en senator 
Holdijk onverwachts een sleutelrol kreeg. 
Maar in de provincie of de gemeente kan 
dit ook. Het gevolg is dat je gedoogd, óók 
bij bijvoorbeeld wetten over euthanasie, 
want soms voor knellende dilemma’s zorgt.
Een beginselpartij ben je vanwege je 
origine, dus waar je oorspronkelijk voor 
staat. Dit waren bijna alle partijen begin 
vorige eeuw, bij de oprichting van de 
SGP. De SGP is opgericht, onder 
andere omdat A. Kuyper de 
bijzondere genade steeds 
minder ging onderscheiden 
van de algemene genade, wat 
tot gevolg heeft dat de oproep 
tot persoonlijke bekering steeds 
meer naar de achtergrond gaat. 
De SGP wil vasthouden van de 

Bijbel en de daarop gegronde geschriften. 
Oók artikel 36, wat door de toenmalige 
ARP uit het beginsel werd gehaald. In 
de beginjaren was er veel discussie over 
verzekering en vaccinatie. Ds. Kersten 
streed bijvoorbeeld voor erkenning van 
de gemoedsbezwaarden. Die deed hij met 
succes en zag daar Gods hand in. Onder 
ds. Zandt werd de toon van de SGP wat 
milder. De Bijbel verdween langzamerhand 
uit het beginsel van de andere partijen. 
Vóór de WOII wist de meerderheid van 
de 2e kamer de Bijbelteksten die gebruikt 
werden nog wel te plaatsen, maar na de 
WOII werd dat steeds minder en wilden 
de meesten het op den duur nog wel 

aanhoren, maar voelden ze zich niet 
meer aangesproken. 

In de praktijk moet een 
beginselpartij ook praktisch 
zijn. Getuigen en praktisch 
bezig zijn moet samen gaan, 
dit mag elkaar niet uitsluiten, 

maar moet elkaar insluiten. 
Dit liet onder andere dhr. van 
Rossum in de jaren ’70 en ’80 Ds. G.W.S. Mulder
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heel duidelijk zien in de 2e kamer. De 
gouvernementele instelling van de SGP 
betekend dat de SGP niet bij voorbaat 
negatief tegenover de coalitie staat, zoals 
sommige partijen in de oppositie, maar 
eerlijk en weloverwogen besluiten neemt 
op Bijbelse grondslag. Dit heeft onder 
andere tot gevolg dat andere partijen 
soms raad komen vragen omdat ze weten 
dat de SGP goed over haar besluiten 
nadenkt.
In de toekomst moeten we 
gouvernementeel én beginselvast 
blijven. Dit staat onder druk omdat we 
steeds minder begrepen worden, bij de 
oprichting van de SGP was het gros van de 
Nederlanders nog gedoopt. En begrijpen 
we zelfs onszelf nog altijd? Of is er ook 

uitholling van binnenuit? Tegenwoordig 
gaat de gemiddelde Nederlander alleen 
uit van zichzelf en daar baseert hij zijn 
identiteit op. Wij hebben de opdracht om 
onze identiteit te bouwen op Gods Woord. 
Ook wordt wetenschap tegenwoordig heel 
hoog gezet, maar tegelijkertijd wordt alles 
in twijfel getrokken. Wij hebben de Bijbel 
als vaststaande waarheid. Ten derde is er 
het populisme waardoor emotie een steeds 
belangrijkere rol krijgt in het nemen van 
beslissingen. De gemiddelde Nederlander 
wil alle risico gedekt hebben en premier 
Rutte gaat daarin mee. Laten wij op God 
vertrouwen.
We moeten vasthouden aan Gods Woord 
wat bestaat in eeuwigheid. De HEERE 
regeert. 

 SGP-Agenda
Live sessies:
- 10 december 2020 19.30 uur facebook live sessie Bert-Jan Ruissen met SDOK 
 (https://www.facebook.com/bertjanruissen/)
- 29 december 2020 09.00 uur Guide Academie in Amersfoort 
- 14 januari 2021 20.00 uur Guidolezing: Zorgkwaliteit in corona-tijd in Nieuwegein
- 16 januari 2021 10.00 uur Verkiezingscongres Tweede Kamerverkiezingen
- 22 mei 2021 10.00 uur Partijdag 2021

Tijdrede:
PKV Krabbendijke, woensdag 23 juni 2021,
ds. G.W.S. Mulder uit Ridderkerk om 19.30 uur in het kerkgebouw van de Gereformeerde 
Gemeente te Krabbendijke.



Vlake
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In de middeleeuwen was Vlake een bloeiend 
dorp. Daar kwam vanaf de 16e eeuw 
verandering in. Het is nu een voorbeeld van 
een gekrompen dorp.
In Vlake geraakte de neergang in een 
stroomversnelling door de aanleg van het 
kanaal door Zuid-Beveland. In 1941 voegde de 
Duitse bezetter Vlake toe aan de gemeente 
Kruiningen. Sinds 1970 is Vlake opgenomen in 
de gemeente Reimerswaal. 

Het dorp geniet in de provincie bekendheid 
door de aanwezigheid van de Sequoiahof. 
Vishandelaar Jos de Koeijer kocht het in 
1970 en knapte de hoeve eigenhandig op. Hij 
schiep tevens een fraaie siertuin met bomen 
en struiken. Sinds 2017 wordt het complex 
beheerd door stichting Zorghoeve Sequoiahof. 
Deze organisatie op reformatorische 
grondslag houdt zich bezig met de zorg voor 
verstandelijk en/of lichamelijk beperkten.
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www.goudverf.com 
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Reimerswaal
Een vaste koers

 Colofon
Redactie
PR-commissie SGP Reimerswaal
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Oostpolderweg 2 — Krabbendijke — 0113 - 501001
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